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پایان رکود علمی یکساله یا ادامه سیاستبازی در دانشگاهها ؟!

سرانجام تعامل و همراهی نمایندگان مردم و صبر و سکوت آنها برای اصلاح امور در وزارت علوم، ثمری نداد و اصرار وزیر

به سیاسیکاری و کاستن از شتاب علمی کشور و به کار گماردن افرادی که سابقهای آشکار در ضدیت با ارزشها و

آرمانهای انقلاب داشتند، کار را به کوچه آخر رساند کوچه استیضاح!

سرانجام تعامل و همراهی نمایندگان مردم و صبر و سکوت آنها برای اصلاح امور در وزارت علوم، ثمری نداد و اصرار وزیر به
سیاسیکاری و کاستن از شتاب علمی کشور و به کار گماردن افرادی که سابقهای آشکار در ضدیت با ارزشها و آرمانهای انقلاب

داشتند، کار را به کوچه آخر رساند کوچه استیضاح!

روز تاریخی مجلس نشان خواهد داد که نمایندگان مردم پایان رکود علمی و بازگرداندن روح نشاط و سرزندگی به دانشگاه را
انتخاب خواهند کرد یا اجازه خواهند داد باز هم دانشگاه محل جولان جریانات افراطی سیاسی باشد.

در این بین فشارها و تهدیدهای فراوانی برای انصراف نمایندگان بکار گرفته میشود.
معاون جهاد دانشگاهی نمایندگان را تهدید کرد!

«مهدی فیض» معاون فرهنگی جهاد دانشگاهی در مصاحبه با خبرگزاری «ایسنا» ضمن توهین به نمایندگان استیضاحکننده،
جملاتی را در رابطه با اهداف استیضاح وزیر علوم در تابستان بیان کرده که بسیار خطرناک و نشاندهنده تصمیمات این

گروه افراطی برای به آشوب کشاندن دانشگاهها میباشد.
وی در این مصاحبه با طرح این پرسش که چرا استیضاحکنندگان در دوره تعطیلات تابستانی به دنبال استیضاح وزیر
رفتهاند؟ گفته است: این امر به این دلیل است که استیضاحکنندگان واقفند اگر در دوره فعالیت دانشگاه این اتفاق میافتاد،

دانشجویان و استادان عکسالعمل تندی نشان میدادند و محیط دانشگاهی نمیتوانست آرامش خود را حفظ کند!
فیض سپس خطاب به نمایندگان متقاضی استیضاح گفت: اگر جرأت استیضاح را دارید، در زمان ترم تحصیلی این کار را

انجام دهید تا به میزان محبوبیت فرجی دانا پی ببرید!
فشار مضاعف به مجلس!

در حالی که لابیگری حامیان وزیر علوم برای ابقای وی ادامه دارد اما خبرها حاکی از افزایش موافقان استیضاح است و
نمایندگان مردم ضمن اعتراض به فشارهای وارده از سوی برخی برای توقف استیضاح، بر انجام وظیفه نمایندگی خود در

خصوص صیانت از رشد علمی کشور تاکید کردند.
در همین رابطه، علیرضا زاکانی نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت
استیضاح وزیر علوم، با بیان اینکه لابیکنندگان از هر راهی بر ضد استیضاح استفاده میکنند، اظهار داشت: برخی شبکه و

سیستمی را به کار گرفتهاند تا از هر مسیری میتوانند، رای و نظر نمایندگان را برگردانند.
وی به فشارهای وارده به مجلس اشاره کرد و گفت: من 11 سال است که در مجلس حضور دارم، در این 11 سال هیچ

استیضاحی نبوده که به این اندازه برای تاثیرگذاری بر روی نظر و عقیده، وکلای ملت را تحت فشار قرار دهند.
وی با بیان اینکه این فشار بیسابقه برای خود ما نیز اسباب توجه است، خاطرنشان کرد: ما از این میزان لابی و فشار بر

نمایندگان متحیر شدهایم.
زاکانی اضافه کرد: از تهدید، تطمیع و هر روشی استفاده میکنند تا نظر نمایندگان را از استیضاح وزیر علوم برگردانند.

افزایش موافقان استیضاح فرجیدانا
در حالی که لابیگری حامیان وزیر علوم برای ابقای وی ادامه دارد اما خبرها حاکی از افزایش موافقان استیضاح است، در
همین رابطه، علیاصغر زارعی نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی در جمع خبرنگاران از افزایش تعداد امضاهای

طرح استیضاح رضا فرجیدانا وزیر علوم خبر داد.
وی با بیان اینکه 11 امضا به امضاهای این طرح افزوده شده است، علت افزایش امضاها را برخی بداخلاقیها عنوان کرد.
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گفتنی است؛ نامه 51 نفر از نمایندگان مجلس برای استیضاح وزیر علوم سهشنبه 21 مردادماه اعلام وصول شده بود.
همچنین از حاشیه صحن علنی خانه ملت خبرها حاکی از آن است که تصمیمگیری در خصوص استیضاح نیز در جلسه

فراکسیون رهروان گرفته نشده است.
جلسه روز گذشته مجمع عمومی فراکسیون اصولگرایان رهروان ولایت برای تصمیم در زمینه استیضاح وزیر علوم برگزار نشد.
در همین راستا جمعی از اعضای فراکسیون اصولگرایان رهروان مجلس روز سه شنبه تشکیل جلسه داده و در این جلسه به

بحث و بررسی پیرامون استیضاح وزیر علوم، تحقیقات و فناوری پرداختند.
پس از بحث و بررسی پیرامون این موضوع و ارائه نقطه نظرات نمایندگان در نهایت تصمیم فراکسیونی در مورد رأی به

استیضاح وزیر علوم اتخاذ نشد.
اعتراض به سخنان فرجیدانا

در پی انعکاس خبری در رسانهها در خصوص اینکه وزیر علوم قصد دارد از ایران مهاجرت کند، حجتالاسلام حمید رسایی
نماینده تهران در واکنش به خبر رفتن فرجیدانا از ایران در صورت موافقت مجلس با طرح استیضاح وی به رجانیوز گفت:
تعدادی از نمایندگان در نامهای به دستگاه قضائی درخصوص ممنوعالخروجی فرجیدانا نوشتهاند و این اقدام در واکنش به

برخی اظهارات درباره سفر وی به کانادا در صورت عدم رای اعتماد مجلس صورت گرفته است.
رسایی افزود: در صورتی که وزیر علوم نتواند رأی اعتماد نمایندگان را کسب کند به دلیل اینکه بسیاری از دانشجویان بورسیه
شده از وی بابت هتک حرمت و حیثیت خود شکایت کردهاند و همچنین وزیر علوم باید پاسخگوی تخلفات وزارت علوم در

یک سال گذشته باشد، دستگاه قضا باید فرجیدانا را ممنوعالخروج کند تا به پرونده وی رسیدگی شود.
این نماینده در ادامه گفت: تعدادی از نمایندگان مجلس به نمایندگی از موکلان خود و در دفاع از حقوق آنها این نامه را

امضا کرده و تحویل مقامات قضایی خواهند داد.
چه کسانی از دولت برای استیضاح به مجلس میآیند؟

کمالالدین پیرموذن نماینده مردم اردبیل در گفتوگو با باشگاه خبرنگاران با اشاره به اظهاراتی مبنی بر عدم حضور روحانی
در جلسه استیضاح وزیر علوم گفت: به احتمال 99 درصد رئیسجمهور در جلسه استیضاح حضور خواهد داشت.

این در حالی است که مجید نصیرپور معاون نظارت و هماهنگی معاونت پارلمانی رئیسجمهور در گفتوگو با فارس درباره
نحوه حضور مقامات دولتی در جلسه استیضاح رضا فرجیدانا که صبح چهارشنبه و از ساعت 8 صبح برگزار میشود، گفت: از
تمام وزرا و معاونین رئیسجمهور برای حضور در جلسه استیضاح دعوت به عمل آمده است و هر کدام از وزرا که تمایل

داشته باشند و برنامه آنها اجازه دهد میتوانند در جلسه حضور پیدا کنند.
وی افزود: معاون اول رئیسجمهور نیز در جلسه حضور خواهند داشت.

معاون نظارت و هماهنگی معاونت پارلمانی رئیس جمهور در خصوص حضور رئیسجمهور گفت: این به برنامه رئیسجمهور
بستگی دارد و هنوز حضور وی در مجلس مشخص نیست.

مقام وزارت علوم برای ابقای وزیر
آمار بینالمللی را انکار کرد!

پس از انتشار گزارش مستند کیهان با عنوان «سقوط رتبه علمی ایران، دانشگاهها به کدام سو میروند» که گزارشی مستند و
با اتکاء به مصاحبه دکتر جعفر مهراد، رئیس پایگاه استنادی علوم جهان اسلام و اطلاعات پایگاههای معتبر علمسنجی
همچون اسکوپوس بود، دکتر مهراد با ارسال نامهای نسبت به محتویات گزارش مذکور اعتراض کرد و به آن واکنش نشان

داد در بخشهایی از این نامه آمده است:
« به یاد ندارم مصاحبهای با کیهان کرده باشم، این خبر مربوط به یک سال پیش است... خواهشمند است خبری را که بر
اساس آن و مستخرج از پایگاه استنادی اسکوپوس در کمتر از 8 ماه از سال 2014 میلادی 25217 مقاله گزارش شده و

ایران را در رتبه 15 تولید علم جهان اعلام کرده است درج نمائید...»
در این باره گفتنی است

اولا در خبر کیهان، سخنی از مصاحبه کیهان با آقای دکتر مهراد به میان نیامده بود لذا تکذیب سخن گفته نشده کیهان،
معنی ندارد!

بلکه متن سخنان آقای مهراد در 13 ثانیا برخلاف گفته ایشان خبر استنادی کیهان مربوط به یک سال پیش نیست 
اردیبهشت سال جاری است در آن مصاحبه دکتر مهراد برخلاف سخنان امروزینش - که به ظن قوی تحت فشار شدید وزارت
علوم برای پوشاندن مهمترین خطا و یا خیانت سیستم آموزش عالی در یک سال گذشته بیان شده است- با ابراز نگرانی از
وضع کنونی علمی کشور گفته بود: «توجه به سرمایهگذاری بیشتر در آموزش عالی و تحقیقات علمی و نیز سرمایهگذاری در
زیرساختها به استحکام زیربنای علمی کشور کمک خواهد کرد. غفلت از این موضوع با اهمیت و عدم توجه کافی و
پشتیبانی لازم از پیشرفتهای حاصله آسیبهای جدی بر زیربنای علمی ایران وارد خواهد کرد. در سه سالی که آمار تولید
علم ایران برگرفته از پایگاه استنادی اسکوپوس ارائه شد ایران همواره با توجه به گزارشهای منتشر شده مقام 15 تولید علم
جهان را در اختیار داشت و تنزل به رتبه 17 موضوعی است که باید از سوی مقامات مسئول در آموزش عالی و تحقیقات
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علمی مورد کنکاش قرار گیرد.»
مهراد این سخنان صریح و نگرانکننده را تنها صد روز پیش بیان کرده و حتی هماکنون نیز متن آن در سایت مرکزی که وی

رئیس آن است موجود میباشد.
واقعیت رتبه علمی ایران چیست؟

رتبه ایران طی ده سال گذشته همواره صعودی و رو به رشد بوده است. در سال 2002 ایران حائز رتبه پنجم در بین 216
کشور بود این رتبه در سال 2003 به 39 و در سال 2004 به 38 رسید. رشد علمی در این سالها یک پلهای بود سپس در
سال 2005 ناگهان با 5 پله ترقی به رتبه 33 رسید و سال بعد با 3 پله به رتبه 30 ارتقاء پیدا کرد. سال 2007 یکی از
سالهای طلایی ایران بود و موفق شدیم با 6 پله صعود به رتبه 24 برسیم. در سال 2008 و 2009 رتبههای 22 را احراز
کردیم. در سال 2010 به رتبه 20 رسیدیم. سال 2011 دوباره 3 پله صعود داشتیم وحائز رتبه 17 در بین 239 کشور جهان
شدیم. این رتبه در سالهای بعد نیز حفظ شد. با آنکه دکتر مهراد رتبه ایران در سال 2012 را 15 اعلام کرده بود اکنون و به
استناد آخرین عدد ثبت شده در سایت «سای ماگو» ایران با 2 پله تنزل در جایگاه 17 ایستاده و تایوان و روسیه از ما پیشی

گرفتهاند. معلوم نیست با وجود مستند دقیق و غیرقابل خدشه بینالمللی دکتر مهراد چه چیزی را تکذیب میکند!؟
مهراد در بخش دیگری از جوابیه ارسالیاش به کیهان در یک ادعای خلاف واقع آشکار مدعی چیزی شد که نه در مراجع
رسمی ثبت و تایید شده و نه میتوان برای آن امکان عقلی تأمل شد. وی مدعی شده «در 8 ماه از سال 2014 میلادی
25217 مقاله گزارش شده و ایران را در رتبه 15 تولید علم جهان معرفی کرده است»! این ادعای عجیب در حالی است که
اولاً هنوز 4 ماه از سال 2014 باقی مانده و رتبهبندی در هیچ یک از مراجع استنادی بینالمللی منتشر نشده است. ثانیاً

براساس اعلام دکتر مهراد در 8 ماه مذکور 25217 مقاله منتشر شده است.
استمرار این روند تا پایان سال حداکثر ما را به حدود 37000 مقاله خواهد رساند. چنانچه این عدد را با سالهای قبل
مقایسه کنیم به 2 نتیجه تلخ خواهیم رسید. نخست آنکه تعداد مقالات ما نسبت به سال 2013 حدود 3 هزار مقاله کاهش
یافته و ثانیاً با این تعداد مقاله در پایان سال 2014 رتبه احتمالی ما حدوداً رتبه 20 خواهد بود و این یعنی فاجعهای در

روند پرشتاب علمی کشور.
فتنه به دانشگاه باز میگردد!

منصور کبکانیان عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی نیز با نگرانی از توقف رشد علمی کشور طی یک سال اخیر و بازگشت
جریان فتنه به دانشگاههای کشور گفت: در یک سال اخیر 90 درصد انرژی وزارت علوم صرف تغییر رؤسای دانشگاهها شده
است. این یعنی دانشگاهداری به ضعیفترین شکل ممکن، که دائم هر روز بر سر تغییر رؤسا بحث است. معلوم نیست در
این وزارتخانه چه زمانی میخواهند به حرکت شتابدار علمی بپردازند. اگر این حرکت کند شود بسیار خطرناک است. به طور

طبیعی وقتی ما به این تغییرات گسترده مدیریتی مشغول شویم این اتفاق هم رخ خواهد داد.
وی با هشدار به بازگشت فتنه به دانشگاهها گفت : من معتقدم در پشت پرده کلید خورده که آن اتفاقات تکرار شود،
نمیخواهم بدبینانه نگاه کنم که آقای دکتر فرجیدانا هم عامدانه جزء این جریان است. شاید به دلیل نداشتن تجربه باعث
این واکنشها شده اما بدانند دیگر دانشجویی که مزه رشد علمی را چشیده است اجازه نمیدهد عدهای با شیشه شکستن

به فضای علمی کشور خدشه وارد کنند.
وی افزود: من میبینم برخی از مسئولان آموزش عالی کشور به جای اجرای وظایف خود که ما مصوب کردیم مانند اجرای

نقشه جامع علمی کشور که به کندی پیش میرود درگیر دعواهای سیاسی هستند.
وی گفت : به نظر من در دولت قبل بورسیهها دارای اشکال اساسی نبودند و اشکالات جزئی هم قابل حل است. اما خوب
است دورههای قبل هم بررسی شوند به قول معروف یکبار برای همیشه عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی تصریح کرد؛ حتی
رئیسجمهور بهعنوان رئیس شورای عالی انقلاب فرهنگی آن سه بار در جلسات این شورا به آقای فرجیدانا تذکر دادند که به

این روش برای تغییر رؤسای دانشگاهها عمل نکند.
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